
Od zakoupení parčíku v centrální části obce 
mezi ulicemi Ve Vilách a Hlavní již uplynuly 
téměř dva roky, je na čase proměnit toto  
místo v příjemnou odpočinkovou oázu  
s rozkvetlými keři a trvalkovými záhony  
včetně výsadby nových, převážně listnatých 
stromů vhodných do nevelkého prostranství 
mezi vilovou zástavbou a frekventovanou  
ulici Hlavní.

D louhá léta nebyl parčík prakticky udržován z důvodu ne-
zájmu majitele o toto území. Zanikly zde původní mlato-
vé cesty, celý prostor působil léta neutěšeně a o koncepci 

celého prostoru nelze hovořit. Chybí zde keřové a bylinné patro, 
trávník kromě horní části téměř neexistuje. Proto jsme na jaře 
oslovili odbornou firmu Šíp – zahradní architektura a služby, 
s.r.o., mající zkušenosti s revitalizacemi obecní a městské zeleně 
v našem regionu s úkolem vytvořit z parčíku příjemné místo láka-
jící nejen k posezení a relaxaci, ale též k procházkám či k setkává-
ní občanů. Po několika měsících prací a konzultací předkládáme 
veřejnosti výsledek – návrh revitalizace parčíku v naší obci.
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Celý projekt bude ve velkém formátu vyvěšen v parčíku na obec-
ní nástěnce u bývalé samoobsluhy, kde bude možné se s ním po-
drobně seznámit. Popisky rostlin zde budou pro lepší představu 
uvedeny v latině i v češtině včetně jejich vyobrazení.

V současné době je však projekt revitalizace parčíku konfron-
tován s naprosto protichůdným návrhem některých opozičních 
zastupitelů, kteří prosazují vyčlenění a následné zastavění čás-
ti zelené plochy parčíku vedle bývalé samoobsluhy (soukromý 
objekt, který v současné době není na prodej) za účelem vybu-
dování obchodu s potravinami, který by nahradil současný ob-
chod u fotbalového hřiště doplněný navíc o výstavbu bydlení 
pro budoucího nájemce a provozovatele obchodu!

Na tento návrh reaguji poznámkou, že návrh územního plá-
nu obce Senohraby počítá s novou nákupní zónou za mostem 
při výjezdu z obce směrem do Pětihost, kde by měl vzniknout 
obchod některého z potravinářských řetězců včetně drogerie 
a lékárny. Nápad rušit parčík v samém centru obce při nejhezčí 
vilové zástavbě z konce 19. století mi připadá podobně nešťast-
ný, jako vybudování samoobsluhy minulým režimem uprostřed 
této zeleně v podobě nevzhledné krabice s odůvodněním, že to 
bude praktické nakupování a „na co přece potřebujeme parčík?“ 
Neopakujme tyto chyby minulosti a pojďme vytvořit na tomto 
místě příjemnou zelenou oázu v samém srdci Senohrab.

Jana Svašková

Celý koncept je založen na tom, aby byla posílena přirozená 
funkce krajiny a zvýšila se biologická rozmanitost v této loka-
litě. Návrh počítá se stromovým patrem vytvořeným vysáze-
ním nových 23 kusů především původních listnatých stromů, 
které by nahradily nepůvodní listnaté a především jehličnaté 
dřeviny. Kvalitně rostlé stromořadí javoru klenu podél ulice 
Ve Vilách bude zachováno, ošetřeno a doplněno pokračová-
ním stromořadí také podél ulice Hlavní, náletové neperspek-
tivní dřeviny budou vykáceny. Neudržovaný „živý plot“ ze ze-
ravu západního v horní části nebyl nikdy upravován žádným 
řezem, jde o nepůvodní dřevinu, v návrhu je nahrazen jeřá-
bem ptačím a šeříkem obecným. V dolní části byly nahodile 
ve skupině blízko sebe vysázeny smrky pichlavé spolu se zera-
vem, opět bez jakékoliv péče a  bez dostatečného prostoru pro 
jejich budoucí růst. Nahrazeny budou skupinou sestávající 
ze smrku omorika a borovice lesní. Nově navržené druhy pů-
vodních převážně listnatých stromů vhodně zakomponované 
do celého prostoru parčíku vytvoří nové mikroklima, kdy 
stínem svých korun zlepší životní prostředí rostlin pod nimi 
a poté lze očekávat osídlení tohoto prostoru, ale i jejich korun 
rozmanitými druhy živočichů. Na některých stromech budou 
umístěna krmítka. 

Keřové patro bude poskytovat úkryt a bydliště mnoha živoči-
chům, především různým druhům ptáků. Současně má v ně-
kterých částech důležitou funkci jako clona negativních vlivů, 
hluku či zamezení vlivu exhalátů z okolních komunikací, a tím 
posílení ochrany životního prostředí dané lokality. 

Díky terénním úpravám a osázení půdopokryvnými keři bude 
svah ve spodní části pozemku schopen lépe zadržovat vodu 
v dané lokalitě, která nebude dále odtékat po okolních zpev-
něných plochách. Zadržovat vodu budou také trávníky. Celý 
pozemek je v mírném svahu, a proto je tato funkce travního 
porostu důležitá. Trávníky jsou navrženy jako extenzivní, tzn., 
že budou vysety kvalitní travní směsí, kde bude zastoupené 
i bylinné patro mnoha kvetoucími rostlinami po celé vegetač-

ní období. Trávníky budou ošetřeny sečí zhruba třikrát za rok 
tak, aby nedocházelo k jejich vysoušení v období letních mě-
síců. Nejen trávníky, ale i trvalkové plochy pod stromořadím 
javoru klenu poskytnou potravu, domov a útočiště mnoha 
druhům užitečného hmyzu.„ 

Celý projekt byl opakovaně 
i na místě konzultován  
s Agenturou ochrany přírody 
a krajiny ČR, která je garantem 
kvalitního zpracování projektu 
a dohlíží na skladbu navržených 
dřevin a rostlin tak, 
aby se co nejlépe hodila 
do řešené lokality. 

Důraz vždy klade na co největší zastoupení původních druhů 
a na přirozený vzhled celého území. Bez souhlasu této Agen-
tury s návrhem řešení nelze žádat a následně obdržet dota-
ci na realizaci úprav z Operační program Životní prostředí 
(OPŽP), ze kterého lze získat až 50 % nákladů na akci. Od-
hadované náklady na terénní úpravy, novou výsadbu stovek 
kusů rostlin včetně keřů a 23 nových stromů, osetí trávní-
ků, realizaci mlatových cest a osazení laviček činí dle před-
běžného rozpočtu 996 790 Kč. Rádi bychom se pokusili tyto 
finanční prostředky obdržet a revitalizaci parčíku v příštím 
roce uskutečnit.
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Jubilanti září 2019

Obec Senohraby nabízí k prodeji  

PALIVOVÉ 
DŘÍVÍ 
SMRK
Cena 500 Kč/m3  
s vlastní odvozem  
z deponie u mostu.  
—

Cena 650 Kč/m3  
při odvozu četou.  
—

Více informací na tel.: 323 655 336.

Naši milí oslavenci,  
srdečně Vám blahopřejeme k Vašemu výročí a ze srdce přejeme, abyste si 

ve zdraví, krásné životní pohodě a v lásce užili ještě dlouhou řadu šťastných let.

Jména jubilantů  
mohou být zveřejněna  
dle nařízení o ochraně osobních 
údajů (GDPR) pouze v tištěné  
podobě měsíčníku. 
 
Děkujeme za pochopení

Naši milí oslavenci,  
srdečně Vám blahopřejeme  
k Vašemu výročí a ze srdce 

přejeme, abyste si ve zdraví,  
krásné životní pohodě  

a v lásce užili ještě  
dlouhou řadu šťastných let.



Ochladilo se. V Sázavě už se koupe jenom tatínek Káji 
a Alenky, jenomže ten se otužuje a až do ledna chodí zá-
sadně bez kabátu. V lednu má zánět průdušek a maminka 
se zlobí.
Setmělo se. Kája s Alenkou zapálili oheň. Je to obří oheň, hra-
nice velká skoro jako Kája. Proti podzimu, který jim celý den 
zalézal pod nehty.
„U ohně se čaruje,“ velí Alenka. „U ohně se opejkaj buřty,“ 
vrčí Kája, ale věrně Alence nosí zářivě žluté třapatky, ty po-
slední vydržely na maminčině květinovém záhonu. Třapatky 
a mátu. „Hlavně ať tě máma nevidí!“
Alenka to všechno hodí do plamenů. Zvedne se vůně. Zaha-
lená v kouři vytáhne Alenka z ohně proutek se žhavým kon-
cem. „Podzime, podzime, ať škola pomine, ať zmizí bláboly, 
školy a úkoly, podzime, podzime... o to tě prosíme,“ dokončí 
kulhavě a kolem sebe opisuje ohnivé kruhy. „Podzime, podzi-
me, do ohně čumíme,“ pochechtává se Kája. Protože ale Alen-
ka vypadá v oblaku dýmu opravdu působivě, pochechtává  
se jenom tichounce.

Víš, že senohrabské základní škole bude v listopadu 99 let?  
Vážně, za rok už to bude stoletá stařenka. Na začátku ale vů-
bec nesídlila v té budově, do které chodí senohrabské děti 
dneska. Na začátku se totiž žáčci scházeli v pastoušce. Byla to, 
pravda, pastouška přestavěná na domek. I tak to bylo prav-
děpodobně maličké stavení, do kterého se muselo nacpat přes 
třicet dětí. I s učitelem.
Úplně první učitelka v senohrabské základní škole se jmeno-
vala Božena. Možná, že tam pořád straší. Kdybyste ji o půl-
noci potkali, zkoušela by vás z malé násobilky a krasopisu 
až do svítání.

Děťátko volá na maminku: „Mami, hoří lampa!“
Maminka nezvedne oči od knihy a volá zpátky: „Lampa svítí, 
miláčku!“
Za chvíli se děťátko ozývá znovu: „Mami, už svítí i záclony!“
Chcete si taky udělat maličké ohňové kouzlo? 

Co třeba se žíznivou svíčkou?
Budete potřebovat: čajovou svíčku, sirky, cca 1 dcl vody, skle-
nici, hluboký talíř a rodiče.
1. Svíčku postavte do hlubokého talíře a zapalte ji.
2. Kolem svíčky opatrně nalijte vodu.
3. Svíčku přiklopte sklenicí.

Co se stane? 
Úplně nejdřív začnou zpod sklenice utíkat drobounké bublin-
ky vzduchu. Pak svíčka zhasne a z talíře si pomalu přitáhne 
vodu k sobě do sklenice. Hladina vody ve sklenici začne stou-
pat a zvedne se tak vysoko, že si svíčka i zaplave.

Veselé experimentování!
Noemi Cupalová

Abychom měli pozitivním pohled na sebe sama, lás-
ku, manželství či partnerství, navštívila čtvrtý ročník 
slečna s programem primární prevence s názvem Jak 

jsem se narodil. Žáci se přiměřeně věku seznámili s průběhem 
početí, s prenatálním vývojem a s porodem. Program probíhal 
za pomoci her a aktivit. Cílem je přispět k prevenci sexuálního 
rizikového chování žáků ve věku puberty a dospívání.

Prostřednictvím společného čtení budujeme pevné vazby mezi 
rodinou a školou. Předčítání dětem rozvíjí jejich paměť, před-
stavivost, myšlení i emocionální stránku. Proto děkujeme paní 
Hrdličkové, mamince dvou žáků z druhého a pátého ročníku, 
která v těchto třídách předčítala zajímavé a poučné příběhy 
v rámci programu Celé Česko čte dětem.

Střed měsíce září se nesl v duchu emocí. Etickými dílnami 
1. ročníku provázela lektorka a paní učitelka Mgr. Kamila Ha-
vlíčková. Žáci se v tomto programu měli možnost dozvědět, s ja-
kými emocemi se mohou potkat a jak s nimi pracovat.

Následovaly sportovní zážitky z cyklovyjížďky čtvrtého a páté-
ho ročníku. Sportem tento měsíc pokračoval ve formě prvního 
plavecko-běžeckého poháru, kterého se účastnili vybraní žáci.
Druhý ročník se vydal do Říčan na dopravní hřiště, kde si děti 
prakticky ověřily své znalosti z oblasti silničního provozu.

Díky zážitkovým aktivitám si žáci páté třídy vyzkouší, že hos-
podařit s penězi není jen tak. V rámci programu Abeceda peněz 
si založí vlastní firmu, vymyslí pro ni název, vytvoří výrobek 
či službu a pak je nabídnou na závěrečném jarmarku. Výdělek 
mohou věnovat dle vlastního uvážení nebo udělat radost sobě. 
Z tohoto důvodu navštívili pobočku České spořitelny v Říčanech.

4. třída navštívila Muzeum Říčany a šla po stopách trilobitů 
a dinosaurů. Také si užili exkurzi v České televizi, kde nakoukli 
pod pokličku tvůrcům pořadů pro děti.

Velmi zajímavou nejen pro žáky, ale i pro celý pedagogický sbor 
se ukázala prezentace spolku Prales dětem, kterou nám osobně 
přednesl Petr Coubal. Ukázal nám současnou podobu pralesů.

Konec měsíce je zasvěcen komunitnímu kruhu, divadlu Mina-
ret a dřevíčkové dílně.

S přáním klidných dnů
Mgr. Šárka Hájková Heřmánková, ředitelka školy

Měsíc září začal slavnostním 
zahájením školního roku, 
které se tradičně konalo 
před budovou školy.  
Paní ředitelka a posléze paní 
starostka pronesly krátkou 
řeč o tom, co nás čeká  
v nadcházejícím školním 
roce. Jednotlivé ročníky si 
připravily krátkou báseň.

Podzime, podzimeVítejte ve škole

Meda Mládková, narozená jako 
Marie Sokolová, spatřila světlo 
světa dne 8. září 1919 v Záku-

pech. Nejprve chodila do obecné školy 
v Buštěhradě, poté studovala v Hradci 
Králové a následně absolvovala taneč-
ní školu Marty Aubrechtové. Koncem 
30. let 20. století působila jako profesi-
onální tanečnice. Po skončení války se 
přestěhovala do Švýcarska, kde studova-
la překladatelství na École de Traduction 
et d’Interprétation v Ženevě a později 
ekonomii a politické vědy na tamější Uni-
verzitě. Studium zakončila prací, v níž 
analyzovala Druhou internacionálu. Nej- 
prve si za muže vzala Belgičana Remi An-
toine Josepha de Mûelenaera, ale pozdě-
ji se rozvedla a provdala se za ekonoma 
Jana Viktora Mládka (1911–1989), se kte-
rým od roku 1960 žila ve Washingtonu. 
Podporovali české i další středoevropské 

umělce a vybudovali významnou sbírku 
uměleckých předmětů.

Poprvé od komunistického převratu na-
vštívila Československo roku 1967, kam 
se opakovaně vracela, přičemž na ni StB 
založila dva svazky. Situace se zásad-
ně změnila po roce 1989, kdy se zapojila 
do aktivit Občanského fóra. Na praž-
ské Kampě se snažila zrenovovat bývalé 
Sovovy mlýny, které získala roku 1999, 
pro účely galerie, nazvané Muzeum Kam-
pa. Cílem bylo vystavit sbírku Františka 
Kupky, Otto Gutfreunda a dalších uměl-
ců. Projekt vypracovala Helena Bukovan-
ská a výtvarný návrh vzešel od Václava 
Cíglera, Michala Motyčky, Mariana Kare-
la, Miroslava Špačka, Dany Zámečníkové 
a dalších umělců. Proti této myšlence se 
zcela nepochopitelně postavila část Klu-
bu Za starou Prahu, ale ideu rekonstruk-

ce výrazně podporoval Dobroslav Líbal, 
jak to Meda Mládková popisuje v knize 
rozhovorů Můj úžasný život: „Vznikla 
poradní komise, jenže ta se většinou 
hlasů postavila proti mému záměru. Ar-
gumentovala právě tím, že rekonstrukcí 
naruším panorama města. Dva lidé však 
měli jiný názor – ředitel Akademie vý-
tvarných umění Jiří T. Kotalík a historik 
architektury Dobroslav Líbal. Hlas komi-
se byl poradní, ministr Dostál se rozho-
dl většinovým názorem neřídit a odvolal 
se na postoj obou pánů.“ A právě někte-
ré schůzky, týkající se Sovových mlýnů, 
se uskutečnily v Senohrabech, takže i tato 
dáma se zapsala mezi návštěvníky této 
obce. A i díky těmto setkáním získala ne-
jen Praha unikátní galerii s excelentními 
exponáty. Přejeme jubilantce mnoho štěs-
tí a zdraví do dalších let.

Patrik Líbal

Meda Mládková 
stoletá
V září tohoto roku se dožila významného 
jubilea sběratelka umění Meda Mládková. 
V Senohrabské hlásce si ji připomínáme  
nejen kvůli tomuto výročí, ale pochopitelně 
i v souvislosti s naší obci, jak bude  
osvětleno níže.
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Akce v obci a okolí Senohrab, říjen 2019
9. 10. 2019 · středa · Mnichovice · Husův sbor  
Koncert Mammas & Mammas. Začátek 20 hodin.
12. 10. 2019 · sobota · Čerčany · Hospic Dobrého pastýře
Den otevřených dveří. Začátek 14 hodin.
12. 10. 2019 · sobota · Velké Popovice 
Regionální den s PID – Podzim s Kozlem – celodenní doprovodný  
program v železniční stanici Strančice, okružní jízdy vlaků  
a historických autobusů v Ladově kraji. Začátek 10 hodin.
12. 10. 2019 · sobota · Říčany · kino Na Fialce
Pražské orgie. Začátek 20 hodin.
12. 10. 2019 · sobota · Čerčany · kino
Bouřlivé výšiny. Začátek 19:30 hodin.
15. 10. 2019 · úterý · Říčany · KC Labuť 
CAVEWOMAN – volné pokračování kultovní one man show 
Caveman. Začátek 19:30 hodin.
17. 10. 2019 · čtvrtek · Říčany · kino Na Fialce 
Staříci. Začátek 20 hodin.
18. 10. 2019 · pátek · Říčany · KC Labuť 

Robert Křesťan a Druhá tráva – koncert přední české skupiny.  
Začátek 20 hodin.
19. 10. 2019 · sobota · Čerčany · kino
Bílý den. Začátek 19:30 hodin.
19. 10. 2019 · sobota · Říčany · sokolovna
Lesní běh Říčany. Začátek v 9 hodin.
24. 10. 2019 · čtvrtek · Čerčany · kino
Večer autorských šansonů Amálky K. Třebické. Začátek 20 hod.
24. 10. 2019 · čtvrtek · Říčany · kino Na Fialce
Poslední aristokratka. Začátek 20 hodin.
26. 10. 2019 · sobota · Čerčany · kino
KURSK. Začátek 19:30 hodin.
26. 10. 2019 · sobota · Strančice · sokolovna
Divadlo Háta: „Zamilovaný sukničkář“ s Lukášem Vaculíkem  
v hlavní roli. Začátek 19 hodin.
28. 10. 2019 · pondělí · Chocerady · náves u kostela 
Lampionový průvod. Začátek v 18 hodin.

Jana Hanzlová

Hláska dětemŠkola
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Triatlon Senohraby 1. 9. 2019

I v tomto roce uspořádal TJ Sokol Senohraby ve spolupráci 
a za podpory Hotelového resortu S.E.N. již 6. ročník tri-
atlonu určený dětem (8–15 let), které už triatlon provozují 

„profesionálně“, a také dětem, které si chtějí tento sport pod-
porující všestrannost jen vyzkoušet.

Pro děti byly připraveny tratě – plavání ve venkovním bazénu  
Hotelového resortu SEN, cyklistická část trochu změněna – vedla 

pouze po silnici Na Ježově – a běžecká trasa jako tradičně zahra-
dou zámeckého resortu SEN. Počasí nám i letos v tomto netra- 
dičním termínu přálo – nádherný letní den (odpolední bouřka  
nás pak před koncem závodního odpoledne jen o fous minula).

Opět se tu kromě triatlonových začátečníku sešla v některých 
kategoriích i velmi dobrá konkurence (borci, kteří se pravi-
delně umisťují na medailových pozicích v závodech Českého 

poháru) – závodníci (101 dětí) se popasovali s náročnou tratí 
jako vždy na výbornou, velká gratulace všem!

Před vyvrcholením sportovního dne, kterým byl velmi oče-
kávaný závod štafet (na stupních vítězů 3 štafety žáků/juni-
orů Triatlonu Senohraby..., až pak první štafeta dospěláků ,...
probíhala v bazénu ještě soutěž o největšího placáka, nejlep-
ší salto vzad, ...

Tímto bych ještě jednou rád poděkoval všem kamarádům po-
řadatelům za perfektní organizaci, Hotelovému resortu SEN 
za umožnění zde opětovně Triatlon pořádat a za zajištění ob-
čerstvení nás všech, firmě Bonavita za poskytnutí výborných 
pochutin do cen a občerstvení – díky moc za hromadu ovoce...

Více info, výsledky a fotogalerie na webu WWW.SOSE.CZ. 
Petr Štolba 

TJ Sokol TJ Sokol



TJ Sokol Senohraby – lyžařský oddíl pořádá

Podzimní běh lyžařů 
– memoriál Ály Syrovatského

63. ročník lesního a přespolního běhu, Nordic running
Finálový závod Poháru Běžec Podblanicka 2019,  

přípravný lyžařský kros středočeského KSL 

PŘEDŽACTVO • ŽACTVO • DOROST • DOSPĚLÍ

Neděle 24. 11. 2019 od 9 hod. Senohraby – Vávrův palouk
Propozice + přihlášky předem za snížené startovné 10. 10. – 14. 11.:

 https://www.senohraby.cz/ski-179/ 
http://www.sose.cz/
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S vazek existuje už devatenáct let, a přesto mnozí nevědí, co 
představuje. Připravila jsem stručné „opáčko“ o tom, jak 
se 22 obcí rozhodlo spojit a navzájem si pomáhat (následo-

valy je ještě další dvě).

Členské obce: Čestlice, Hrusice, Kaliště, Kamenice, Klokočná, 
Kostelec u Křížků, Kunice, Louňovice, Mirošovice, Mnichovice, 
Mukařov, Nupaky, Ondřejov, Říčany, Senohraby, Struhařov, Svě-
tice, Svojetice, Tehov, Velké Popovice, Všestary, Zvánovice.

Co je Ladův kraj?
Už v roce 1942 Josef Lada v knize Kronika mého života napsal: 
„Ten kus země mezi Hrusicemi a Prahou, nádherný kraj, byl celý 
můj život mým rájem, mou inspirací.“ Lada byl malíř a spisovatel 
s nezaměnitelným stylem, silně spjatý s místní krajinou, tudíž byl 
svazek obcí zcela přirozeně pojmenován po něm. 

Ladův kraj je svazek 24 větších či menších vesnic a městeček ma-
lebného regionu ležících mezi Prahou a řekou Sázavou (mikro-
region).

Co dělá Ladův kraj? 
• Je správcem některých stezek, jejich značení a zastávek (nauč-
né, místní, cyklo i bežkařské), pomáhá budování nových, inovu- 
je starší, a to včetně laviček a tabulí.
• Pomáhá rozvíjet meziobecní spolu-
práci a projekty (konzultace, admini-
strativní vedení, pomoc a koordinace 
dotačních projektů).
• Zajišťuje obcím odborné poraden-
ství, organizuje setkání zastupitelů 
s výměnou zkušeností, semináře k ak-
tuálním tématům v obcích, apod.
• Rozvíjí a podporuje společenské 
a sportovní dění v obcích, vede na we- 
bu a FB pravidelně aktualizovaný ka-
lendář akcí, pořádá či spolupořádá 
akce, organizačně a propagačně po- 
máhá organizátorům akcí.
• Spravuje, udržuje a zajišťuje půjčov-
nu vybavení pro obecní i jiné spolkové 
neziskové a lokální akce (stany, lavice, 
stoly, ozvučení, apod.).
Sledujte náš kalendář akcí na webu 
či na Facebooku, ať vám nic neuteče. 
Čtěte na webu náš Ladovník, sledujte 
nás v obecních tiskovinách či na ak-
cích, kde na sobě míváme „ladovské 
tričko“. Jsme tu pro vás a rádi! 
www.laduv-kraj.cz,
facebook.com/LADUVKRAJ

Ladův kraj v televizi! 
V létě se v našem kraji natáčely Cyklotoulky a v září už byly i od-
vysílány na České televizi. Nicméně zajímavosti z obcí s tipy  
na výlety si můžete přehrát kdykoliv z našich webových stránek 
nebo z odkazu zde: http://www.cyklotoulky.cz/cyklotoulky/stre-
docesky-kraj/mikroregion-laduv-kraj

Tip pro běžce – dospělé i děti!
Další závod Poháru Ladova kraje
Druhý běh letošního ročníku PLK se koná 19. října od 9:00 v So-
kolovně Říčany Radošovice.
Více na www.ricany.cz/org/bezeckyklub/. Jste srdečně zváni! 

Hanka Bolcková  
specialista Ladův kraj, Dobrovolný svazek obcí 

„Co vlastně dělá ten Ladův kraj? 
A co to vlastně je?“

Tuto otázkou občas slýchávám a trochu mě to mrzí. Ladův kraj toho dělá hodně. 
Je svazkem obcí, které si jej samy založily. Jeho členy jste tedy i vy – místní občané.
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Z rozsáhlé kritiky mého příspěvku 
a uvedených nepodložených tvrzení 
I. Svobodové je zřejmé, že mému tex-
tu příliš neporozuměla, neboť při po-
rozumění by totiž nikde nenašla dů-
vod k tvrzení, že „sděluji arogantně“ 
a „nadřazeně vystupuji“. Přes pře-
svědčení pisatelky, že správně vnímá 
pozici pořizovatele ÚP a zastupitele 
pro pořízení ÚP, připomenu, že poři-
zovatel (útvar územního plánování, ne 
obec) zodpovídá za procesní postup 
pořizování ÚP, který probíhá v ča-
sových etapách i mimo obec, je také 
metodikem a administrátorem celého 
procesu, zastupitel schválený pro ÚP 
sděluje pořizovateli představy a ná-
zory obce, resp. za obec a není zastu-
pitelem dotčených občanů. Pozice za-
stupitelstva obce je popsána na jiném 
místě. Navzdory osobnímu kritickému 
tónu pisatelky vítám rozšíření řady 
dopisovatelů měsíčníku Senohrabská 
hláska.
PhDr. V. Kopper

Podle § 47 odst. 1 zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánová-
ní a stavebním řádu (stavební zákon) je prvním úkolem zastu-
pitelstva obce, resp. určeného zastupitele spolupráce s pořizo-
vatelem na zadání ÚP (cílů a požadavků). Pořizovatel zajištuje 

k návrhu zadání požadavky krajského 
úřadu a dalších příslušných orgánů 
a upraví ve spolupráci s určeným za-
stupitelem návrh zadání a předloží za-
stupitelstvu obce ke schválení.

Druhý úkol podle § 47 odst. 4 téhož zá-
kona se týká připomínek. Připomínky 
k ÚP může podat kdokoliv (k zadání, 
návrhu), avšak námitku jen vlastníci. 
Dalším krokem je, že určený zastupitel 
s pořizovatelem spolupracuje na do-
končení ÚP před jeho vydáním (schvá-
lením zastupitelstvem obce). V této 
části procesu, po společném projedná-
ní s krajským úřadem a dalšími orgány 
následuje veřejné projednávání návrhu 
ÚP. Po veřejném projednání se opět se-
jde pořizovatel s určeným zastupitelem 
a společně vyhodnotí výsledky projed-
návání a zpracují návrh rozhodnutí 
o námitkách.

Následují případná opakování veřejného projednávání k pod-
statným úpravám stále ještě návrhu ÚP a zpracování pokynů 
(§ 53 odst. 3) k úpravě plánu, které opět schvaluje zastupitel-
stvo obce. Pořizovatel zodpovídá za procesní A pořizování ÚP. 
Názor pořizovatele, zda jde o podstatnou úpravu nebo o nut-
nost přepracovat návrh ÚP, je nutno respektovat, případný 
spor řeší krajský úřad.

Neplacení alimentů–po dobu delší než 
4 měsíce je trestným činem, u kterého 
(zvláště pokud se tak děje opakovaně) 
hrozí i nepodmíněný trest odnětí svo-
body. Neplacení výživného je druhým 
nejčastějším trestným činem v ČR.

Pokud nejsou alimenty včas zaplace-
ny, pak je možné na „neplatiče“ podat 
trestní oznámení. To na jednu stranu 
může poměrně dobře fungovat. Řada 
neplatičů raději dlužné výživné uhradí, 
než aby měla nějaké problémy s policií 
nebo soudem. Je ale pravda, že samotná 
policie vám žádné peníze nevymůže.

Bez ohledu na výši dluhu a dobu ne-
placení výživného je možné se obrátit 
na soudního exekutora. K tomu stačí 

mít k dispozici rozhodnutí soudu (sta-
novující vyživovací povinnost). Na zá-
kladě toho pak příslušný exekutor může 
připravit návrh na zahájení exekuce. 
Exekutor má řadu možností, jak vymá-
hat dlužnou částku. Od srážek ze mzdy, 
přes blokaci účtu v bance, po poza-
stavení platnosti řidičského průkazu. 
Pro řešení situace, kdy jeden z rodičů 
přestane tomu druhému platit výživné 
na dítě, je podstatné, zda byla vyživova-
cí povinnost stanovena soudem.

Exekutor vám může pomoci s vypraco-
váním příslušných dokumentů. Exeku-
tor tak třeba může dlužníkovi nechat 
„zabavit“ řidičský průkaz, což je docela 
„citelné“, pokud jej dlužník potřebuje 
k běžnému fungování.

Je pravda, že pohledávka za nezaplace- 
né alimenty je přednostní. Má tedy před- 
nost přes ostatními „obyčejnými“ po-
hledávkami, jako jsou nezaplacené 
splátky za půjčky nebo různé účty apod. 
Neuhrazené alimenty mají přednost 
i v rámci přednostních pohledávek. Po-
kud tedy dlužníkovi bude možné něco 
zabavit, výživné má přednost.

Když neplatí alimenty?

V Senohrabské hlásce č. 8/srpen 2019, pod titulkem 
„Emoce a fakta“ uvedla Ivana Svobodová svou obsáh-
lou reakci na obsah mého příspěvku „Manželství pro 

všechny, fatální omyl“ zveřejněný v SH č. 6–7 / červen–červe-
nec 2019, resp. jen jeho závěru, který se krátce dotkl proble-
matiky dostupnosti, četnosti a relevance informací v procesu 
tvorby územního plánu obce. Pisatelka hned v úvodu své reak-
ce přichází s tvrzením, že jako autor příspěvku vystupuji nad-
řazeně proti vlastníkům dotčených nemovitostí a některými 
výrazy snižuji jejich vážnost v obci. Cituji z uvedené reakce: 
„Pisatel ve svém článku užívá směrem ke kritikům části nÚP 
výrazy: emoce, frustrace, zloba, citově zabarvená kritika, pa-
tologický nezájem. Divím se, že právě on takto proti vlastní-
kům dotčených nemovitostí nadřazeně vystupuje, když v SH 
č. 3/2019 napsal velmi hezký článek o osobním vlastnictví.“ 
(konec citace)

Pisatelka se oprávněně diví, v napad-
nutém textu se totiž vůbec nevyjadřuji 
ke „kritikům části nÚP“, ani je nikde 
nezmiňuji, ale naopak vyjadřuji své po-
rozumění pro dotčené vlastníky, neboť 
kritizovaný text zní: „Není nijak pře-
kvapující, že každý zásah do soukro-
mého vlastnictví pozemků, zejména 
pamětníků dob, kdy soukromé vlast-
nictví bylo potlačováno jinými druhy 
vlastnictví (státním, družstevním), 
vyvolává emotivní a nelichotivá vyjá-
dření na adresu těch, „co za to můžou“, 
mnohdy i vůči těm, co za to nemohou. 
Je proto vcelku přirozené, že i dnes, 
v naprosto rozdílných společenských 
poměrech, každý zásah znejišťující 
práva vlastníků, měnící pokojné uží-
vání a cenu pozemku, vyvolává vážné 
emoce nesouhlasu a odmítání.“ (ko-
nec citace). Text pokračuje obecným 
tvrzením, že emoční projevy (vášeň, 
nálada, afekt) jsou vyjádřením spíše 
frustrace (pocit zmaru, zklamání) než reálným hodnocením 
situace. Dále se již k vlastníkům zdejších pozemků či nemovi-
tostí v příspěvku SH vůbec nevyjadřuji. K uvedenému si však 
dovolím poznámku: byli to tzv. Sokolští zastupitelé, kdo ozna-
čil jednání některých občanů v dané věci za emoce (viz Sta-
novisko nezávislých zastupitelů za TJ Sokol k situaci ohledně 
projednávání návrhu územního plánu ze dne 14. 4. 2019). Mj. 
toto stanovisko jsem v SH č. 5/květen 2019 popsal jako jen 
proklamativní názor výrazně menšinové skupiny zastupitelů, 

který byl zformulován mimo orgán obce, bez projednání v or-
gánu, kterému je starostka ze své funkce odpovědná.

V závěru svého příspěvku se pak výhradně věnuji problema-
tice poskytování informací v průběhu tvorby ÚP, kde polemi-
zuji s názorem, že „návrh územního plánu nebyl až do 10. 4. 
t.r. nikdy a nikde představen občanům“. Ve sdílení obdobných 
tvrzení se nejen s pisatelkou principiálně rozcházím. Na kon-
krétních příkladech, faktech, číslech se v příspěvku snažím 
dokázat, že tomu tak nemohlo být, pokud by občané vnímali 
zastupitelstvo obce jako vhodné a efektivní místo pro řešení 
svých problémů a potřeb. Na toto reaguje I. Svobodová nároč-
ným rozborem zápisů a zvukových záznamů z jednání zastupi-
telstva a zjišťuje, že v programech jednání bylo téma „územní 
plán“ zařazováno jen okrajově. Bohužel, ale z tohoto zjištění 

nevyvodila logický závěr, že pokud 
účast občanů na jednání zastupitelstva 
téměř trvale nepřevyšuje počet pří-
tomných zastupitelů a nejsou-li tedy 
na pořad jednání nejvyššího orgánu 
obce nastolovány oprávněné problé-
my a potřeby občanů např. dotčených 
tvorbou ÚP, lze jen obtížně napomáhat 
jejich řešení nebo je případně podpořit 
stanoviskem orgánu obce. 

Poslední věta inkriminovaného pří-
spěvku je ukončena osobním názorem, 
že informační prostředky naší obce 
a uplatňovaný systém komunikace 
s občany z pohledu zastupitelstva té-
měř vylučují nebýt osloven informace-
mi, výzvami a sděleními orgánů obce. 
K podpoře svého názoru jsem uvedl, 
cituji: „Oprávněnost tohoto tvrzení 
může ohrozit jen patologický nezájem 
o dění v obci.“ (konec citace) Upřímně 
lituji uvedení této věty a výraz „pato-
logický nezájem“ považuji za nevhod-
ný, nepřesný a zbytečně exaltovaný. 

Omlouvám se všem, kteří se cítí tímto výrokem dotčeni. Úmy-
slem bylo na závěr sdělit, že dlouhodobý nezájem, opomíjení, 
přehlížení existence zastupitelstva obce, kde se mj. schvaluje 
zadání, úpravy a konečný návrh územního plánu obce, je „ne-
zdravé“ a neprospívá ani občanům, ani obci. v této souvislosti 
musím uvést, že řadu účastníků jednání dne 29. 4. t.r. jsem 
viděl na jednání nejvyššího orgánu obce poprvé, a to zde žiji 
21 let a jednání zastupitelstva se zúčastňuji až na výjimky pra-
videlně.

Pojmy vyvolávají dojmy?
Lépe je užít staré české rčení „Já o voze a on o koze“ v případě, když dva lidé píší o rozličných  

věcech, ale myslí si, že píší o tomtéž. Stejně tak užít „Já o koze a on o voze“ v případě, že by někdo 
hledal v užitém pořadí slov „koza a vůz“ hlubší smysl. Prezentací přesných citací z předmětných 

textů věřím, že umožním uvážlivým čtenářům SH objektivně posoudit, kdo o čem píše.

NázoryNázory
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Symbolem kampaně je květinová brož Černooká Zuzana, 
výrobek zaměstnanců a dobrovolníků čerčanského hos-
pice. „Ten, kdo nosí tuto brož, se hlásí k respektu lidské 

důstojnosti a vyjadřuje pocit sounáležitosti s těmi, kteří nás 
v tuto chvíli opouští,“ vysvětluje Monika Horníková, ředitelka 
TŘI, o.p.s., „její černý střed je tichem provázejícím zármutek, 
nabádá zamyslet se nad vším starým a přijímat nové, je přece 
zřejmé, že z temnoty a tmy vzniká světlo. Barva okvětních líst-
ků představuje nový život, znovuzrození, dává naději a pomá-
há najít lidem smysl života,“ dodává.

Do kampaně se aktivně zapojili i základní školy v Čerčanech 
a Strančicích, Rodinné centrum Zajíček v Zaječicích a praž-
ská FZŠ Barrandov. Dobrovolníci z řad dětí a pedagogů budou 
v příštích dnech benefiční brože prodávat kolemjdoucím a ná-
vštěvníkům školy.

Nákupem květinové brože Černooká Zuzana v hodnotě 100 Kč 
podpoříte provoz Hospice Dobrého Pastýře, můžete ji zakoupit 
přímo na recepci hospice (Sokolská 584, Čerčany), v Informač-
ním centru na Masarykově nám. v Benešově a na dalších pro-
dejních místech. Více informací se dočtete na webových strán-
kách www.hospic-cercany.cz.

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ V HOSPICI DOBRÉHO PASTÝŘE
Tři, o.p.s., připravila na Světový den hospicové a paliativní 
péče Den otevřených dveří v Hospici Dobrého Pastýře, který se 
uskuteční 12. října 2019 od 14:00 hodin.

Organizace připravila workshop na téma „Jak zvládnout ná-
ročnou péči o těžce nebo nevyléčitelně nemocného blízkého 
v domácím prostředí“ s lektorkou Mgr. Adrianou Šandrejovou, 
staniční sestrou Domácího Hospice Dobrého Pastýře. Před-
náška je určená jednak pro stávající pečující, ale také pro ty, 
kteří nemají s takovou péčí zkušenosti, ale zvažují ji, nebo ji vý- 
hledově plánují poskytovat. Bude se povídat o tom, jak se dá 
doma zvládnout péče o preterminálního a terminálního pa-
cienta, jak ležícího pacienta správně polohovat, ošetřovat mu 
kůži, zajistit příjem stravy a tekutin a jak nejlépe u něj zvlád-
nout příznaky těžkého onemocnění (dušnost, bolest, zvracení). 
Dozvíte se také, kdy je vhodná doba obrátit se na tým domácí-
ho hospice a jakým způsobem Vám může být nápomocen ještě 
během probíhající léčby pacienta a také po jejím ukončení.

Pokud Vás zajímá, jak to v hospici v Čerčanech vypadá, jaké 
služby TŘI, o.p.s., poskytuje, jak o ně lze požádat a kolik to sto-
jí, přijďte na komentovanou prohlídku hospice v 15:00 hodin.

Program končí v 16:00 hodin promítáním dokumentárního 
filmu režiséra Tomáše Škrdlanta „I am like a tiger“, který po-
pisuje posledních sto metrů životního maratónu slovenského 

architekta a portrétisty Josky Vensona, jeho setkání s nemocí 
i se smrtí. Film se odehrává v Hospici Dobrého Pastýře, kde 
Joska Venson v roce 2011 pobýval a zemřel.

Za důstojné odcházení

Hospic Dobrého Pastýře odstartoval první ročník kampaně 
„Za důstojné odcházení“, jejímž cílem je destigmatizovat nevyléčitelné 

onemocnění, v důsledku kterého nastává dřív nebo později 
neodvratné odcházení, tedy smrt.
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Na sobotu 12. října 2019 
připravujeme letošní poslední 
akci zaměřenou nejen  
na historickou dopravní  
techniku. Ve středočeských 
Strančicích se uskuteční další  
z oblíbených tzv. Regionálních 
dnů PID, na který chystáme  
tradiční nostalgické jízdy 
autobusy či vlaky do okolí 
Ladova kraje.

Č ekají na Vás zajímavé komentova-
né prohlídky ve hvězdárně v On-
dřejově, která tu na kopci Žalov 

stojí více než sto let a patří k nejdůleži-
tějším vědeckým pracovištím ve svém 
oboru v Evropě. Milovníci dobrého piva 
jistě ocení prohlídky Velkopopovického 
pivovaru, kam budou zajištěny mimořád-
né jízdy po železniční vlečce ze Strančic. 
K návštěvě také doporučujeme Památník 
Josefa Lady v Hrusicích, který návštěv-
níky seznámí s dílem oblíbeného českého 
malíře, ilustrátora a spisovatele, autora 
slavného kocoura Mikeše či ilustrátora 
dobrého vojáka Švejka.

K vidění i svezení bude nejen československý „erťák“, jehož 
různé varianty byly vyráběny tehdejším národním podnikem 
Karosa především v 60. letech minulého století, ale také pří-
městská verze kloubového Ikarusu či model dálkového mezi-
městského autobusu Karosa ŠD 11.

Na železnici se objeví tzv. žabotlam, který cestující sveze 
na hlavní trati z Prahy do Strančic, nebo motorový vůz řady 131 

„Hurvínek“, jenž zajistí spojení do Velkých Popovic. Mimořád-
ně bude na den PID prodloužen i jeden obrat vlakové soupravy 
z Posázavského Pacifiku vedený dieselovou lokomotivou s pat-
rovými velkoprostorovými vozy řady Bmto.

Další podrobnosti k akci připravujeme a brzy je zveřejníme ne-
jen na www.pid.cz, ale také na našich sociálních sítích.

Regionální den PID 
ve Strančicích 
12. 10. 2019
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Prodej slepiček
Drůbež Červený Hrádek prodává slepičky typu

Tetra hnědá, Dominant všechny barvy,
Green Shell–typu Araukana.

Stáří 14–19 týdnů.
Cena 159–209,- Kč/ks.

Prodej: 20. 10. a 17. 11. 2019
Senohraby – u vlak. nádraží – 12:30 hod.

Výkup králičích kožek – cena dle poptávky.
Informace: Po–Pá 9:00–16:00 hod, 

tel. 601 576 270, 728 605 840
www.drubezcervenyhradek.cz


